
Plošně povinné roušky kritizuje opozice i
řada lékařů
- CZ24 News | 20. srpna 2020

ČESKO: Je to jen pár týdnů od té doby, co ministr zdravotnictví Adam Vojtěch (za ANO) představil
takzvaný semafor, který měl zobrazovat aktuální stav koronavirové nákazy a podle něhož se měla
operativně zavádět potřebná opatření. A i když je skoro v celé republice bílá barva, vláda od září
vrací plošně povinné roušky. Tento krok kritizuje opozice i řada lékařů, například přední plicní
odbornice Martina Vašáková. Třeba podle předsedy ODS Petra Fialy nedávají nová opatření smysl už
nikomu.

„Před 3 týdny ministr Vojtěch slavnostně představil „semafor“, podle něhož prý stát bude zavádět
nová opatření. Dnes, když je skoro v celé republice semafor bílý, zavádějí se roušky zase plošně,
včetně restaurací a kadeřnictví. Nedává Vám to smysl? Nevadí. To nikomu,“ kritizuje nový vývoj
Fiala.

Podle šéfa Pirátů Ivana Bartoše zase vláda mění nařízení každým okamžikem. „Já už fakt nevím. V
pondělí vláda ohlásí plošné roušky pro všechny mimo restaurace. Dneska zase povinné roušky v
restauracích „mimo dobu konzumace”. Jsem rád, že si Adam Vojtěch uvědomuje, že řízek rouškou
neprotlačíš,“ glosoval Bartoš na Twitteru.

„Není to důvodný racionální krok“
Nové nařízení příliš nechápe ani předsedkyně České pneumologické a ftizeologické společnosti
a přednostka Pneumologické kliniky Thomayerovy nemocnice v Praze Martina Vašáková. „Toto
rozhodnutí nedokážu ovlivnit. Jako každý jiný občan. Považuji to ale za velmi tvrdé preventivní
opatření, nikoli důvodný racionální krok,“ uvedl pro Novinky.cz

„Na jednu stranu se až na dvě výjimky chlubíme tím, jak jsou všechny okresy bezpečné, a na druhou
stranu pak vejde v platnost plošné opatření. Jak je tohle racionální? Odůvodnění pana ministra
návratem žáků nebo studentů nerozumím. Vždyť ty děti tady stále byly. Jen v jiných komunitách.
Nestrávily léto někde v podzemí nebo ilegalitě. Navíc co je na tom zdravého, když budou lidé
po dlouhé hodiny uzavření se svými vlastními bakteriemi,“ doplnila pneumoložka.

Proti celorepublikovému nošení roušek ostře vystupuje Petr Žaloudík, senátor a lékař. Podle něj je
znovuzavedení ochrany obličeje nesmyslné a zbytečné. „Oblast kde má smysl roušky nosit je
nemocnice, jednotka intenzivní péče, operační sály, domovy důchodců, nebo při rizikových akcích,“
říká Žaloudík. Plošné nošení roušek to podle něj diskredituje a sám je označuje za nedůstojné.

Na vládním semaforu je v tomto týdnu na čtyřbarevné stupnici ministerstva zdravotnictví zelená
spolu s Frýdecko-Místeckem jen Praha. Koronavirus se zde tedy vyskytuje, ale nepřenáší
se v komunitě. Podle hygieniků v těchto regionech nyní nemoc nezasahuje zranitelné skupiny
obyvatel a nerostou počty hospitalizovaných. V ostatních okresech je riziko šíření nemoci nulové
nebo zanedbatelné, v semaforu jsou bílé. Žlutá a červená barva se na mapě republiky nevyskytuje
vůbec.

Roušky budou od září povinné kromě veřejné dopravy i v kadeřnictvích a dalších podobných službách
nebo restauracích mimo dobu konzumace. Mít zakrytá ústa a nos bude od září nutné ve všech
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obchodech, úřadech, poštách, obchodních centrech nebo v provozovnách poskytujících služby, jako
je kadeřnictví, manikúra a pedikúra. Povinné budou roušky také ve školách, kostelích nebo
v provozovnách kulturních akcí, jako jsou kina, koncertní sály a divadla. Roušky je nutné nasadit také
ve všech zařízeních zdravotních a sociálních služeb, včetně lékáren.

Nošení roušek podle hlavní hygieničky Jarmily Rážové snižuje riziko nákazy covidem-19 až
pětinásobně, je-li nasazená správně. Jsou i prevencí jiných nemocí dýchacích cest. Podle ministra
zdravotnictví jsou tak základním nástrojem pro omezení šíření nemoci. „Povinnost nosit roušky je
naprostým standardem v zemích Evropy,“ dodal. Cílem je podle ministra ochránit rizikové skupiny,
jako jsou senioři a chronicky nemocní. Počty nakažených jsou už teď vyšší než v minulých měsících a
podle Vojtěcha se dá očekávat, že se začátkem nového školního roku ještě vzrostou.

Spolu se začátkem roku se podle něj i Rážové dá do pohybu asi dva miliony lidí, kteří se vrátí z
dovolených a žáci a studenti budou dojíždět do škol. „Nošení roušek platí zejména tam, kde se
potkávají cizí lidé,“ dodala Rážová.


